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> Sr. Bassas, què li ha significat dirigir un programa 
que ha estat líder d’audiència durant tants anys? 


Ha significat una responsabilitat enorme, una feinada, 
un privilegi, un plaer i molts mals de cap, tot alhora. 
El meu equip i jo ens enorgullim d’haver aconseguit 
fer cada dia i sense descans un programa que, si 
jutgem per les crítiques, ha resultat ser sòlid, fresc, 
àgil, plural i responsable. Un programa que expli-
qués el món en català als catalans cada dia. Que fes 
companyia sense embafar. Que informés respon-
sablement, presentant tots els punts de vista des 
d’una òptica nacional catalana, en plena sintonia 
amb el mandat encomanat a la ràdio pública del 
país. Un programa que constituís una certesa diària 
de credibilitat i de debat, que ordenés i prioritzés 
l’allau informatiu diari (la informació ha deixat de 
ser un bé escàs i circula a raig per tot. Els mitjans 
convencionals, sobretot els públics, troben sentit 
també si saben confegir un relat diari d’allò que 
interessa a tothom, no només a un partit o un grup  
de poder). I tot això, fent saltar cada dia l’espurna de 
la comunicació amb l’oient, considerat un ciutadà, 
no un client. L’altre dia, a Girona, em deia una oient: 


“Quan us sentia, notava que estava escoltant el meu 
programa, no el teu, Antoni. Sentia que el que fèieu 
era meu.” Doncs això.


> Què li suggereix la frase: “Tot per l’audiència”? On 
comença i on acaba la llibertat d’expressió?
 
Els nivells d’audiència no poden ser l’única mesura 
per avaluar un programa de ràdio o televisió, perquè 
això ens porta de dret a una baixada del llistó de 
la qualitat de l’oferta, com per desgràcia hem vist, 
sobretot a les televisions. Però ràdio i televisió són, 
per definició, mitjans de masses i no tindria sentit 
anar a buscar la majoria. Per això calen bones idees 
i comunicadors solvents. 


> Vostè tanca la seva etapa a Catalunya Ràdio i 
s’acomiada de l’audiència amb una cançó de Lluís 
Llach. Per què?


No crec que trobés un millor vers per definir el que va 
passar que aquell que va escriure Llach: “Senzillament 
i com si res, la vida ens dóna i pren papers.”
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Antoni Bassas és llicenciat en 
ciències de la informació per la 
Universitat Autònoma de Barcelona.
Té una àmplia experiència i una 
llarga trajectòria en els diferents 
mitjans de comunicació (ràdio,  
televisió i premsa escrita).


Ha treballat a Ràdio Joventut, a 
Ràdio Barcelona, i a Catalunya 
Ràdio. Va treballar amb Joaquim 
Maria Puyal durant 14 anys en 
les transmissions dels partits del 
Barça. Igualment, va dirigir durant 
14 temporades El matí de Catalunya 
Ràdio, que va convertir en un espai 
de referència informativa obligada, i 
amb el qual va batre tots els rècords 
d’audiència, de manera que es pot 
considerar el programa de ràdio 
diari més escoltat de tota la història 
de la ràdio a Catalunya.
 
A Televisió de Catalunya ha 
presentat concursos i debats com 
ara, Tres pics i repicó o Polèmic, 
alhora que ha estat guionista d’El 
joc del segle, La Lloll i El show 
de la Diana,  codirector i presen-
tador D’aquest any, cent!, sobre la 
història del FC Barcelona en el seu 
centenari, i director i presentador de 
l’espai d’entrevistes A contracorrent.
Ha obtingut importants premis 
com són, entre d’altres, el Premi 
Ondas per l’espai d’humor Alguna 
pregunta més? (1997), el Premi 
Òmnium Cultural pel programa El 
Matí de Catalunya Ràdio (1998), el 
Premi al Millor Periodista Esportiu 
pel programa de TV3 Aquest any, 
cent! (1999), el Premi Nacional 
de Periodisme, el Premi Nacional 
de Radiodifusió (2005) i el Premi 
Protagonistas (2008). 


Periòdicament, també publica 
articles d’opinió a la premsa escrita. 
El passat mes de juny s’ha fet càrrec 
de la corresponsalia de TV3 a 
Washington.
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Ser mediàtic? Depèn: pot voler dir ser famós, ser 
expectativa d’audiència, o tenir data de caducitat. 
Ser mediàtic és una conseqüència de fer un perio-
disme visible, no l’objectiu.


> Els diaris públics han de ser neutrals?


Aquest és un punt molt important per a mi i com que 
m’he trobat molt sovint davant d’actuacions d’aquest 
tipus, modestament he desenvolupat una teoria 
que seria la següent: els mitjans de comunicació 
no poden ser neutrals perquè la neutralitat podria, 
fins i tot, implicar covardia. Neutral és, per exemple, 
la Creu Roja, que en una guerra entra al camp de 
batalla i recull els ferits d’una banda i de l’altra, però 
un periodista ha de dir qui és el terrorista i qui és la 
víctima. Un periodista ha d’explicar les coses que 


passen i, per tant, crec que no ha de ser neutral. 
De vegades a la neutralitat se li diu ser objectiu 
però jo crec que no es pot exigir a les persones una 
qualitat que no tenen. Les persones som subjectes 
no objectes i per tant difícilment serem objectives. I, 
finalment, com podem fiar-nos d’un periodista que 
diu que els mitjans no han de ser neutrals ni objec-
tius? Doncs exigint-li professionalitat i que faci un ús 
responsable de la seva subjectivitat. 


Tots els mitjans, públics i privats, tenen una respon-
sabilitat social i no n’hi ha prou de dir que un mitjà 
privat el que ha de fer és guanyar diners, que també 
és veritat, si no hauria de tancar, perquè té aquesta 
responsabilitat social quan dóna informació. Ara bé, 
com que tots els mitjans actuen en competència 
(també els públics), s’ha d’atraure un determinat 
tipus de públic i com més gent millor, i s’ha de ser 


> Tanmateix, en el seu comiat a la ràdio va dir: “Si 
la classe política catalana no aguanta un programa 
com aquest, és que tenim una cultura democràtica 
molt justeta.” Se sent defraudat pels polítics cata-
lans? Lluiten prou per Catalunya?


Mirin, no s’ho prenguin malament, però això per a 
mi, ja és passat. Últimament tinc la impressió d’estar 
contestant sempre la mateixa entrevista. Estic 
cansat de la morbositat útil per guanyar audiències 
però perjudicial per a la salut d’una societat que es 
vulgui madura i responsable. Crec que vaig ser prou 
clar i no té sentit continuar donant voltes a un final 
que no pot ser més important que 14 anys de feina 
a consciència. 


> Hi veu més clar després del 27 de juny del 2008?


No. Crec que sempre he tingut molt clar quin era el 
meu paper. Si de cas, ara, per primera vegada en 
gairebé 30 anys, he aconseguit dur un ritme profes-
sional més sostenible.


> Sr. Bassas, durant 14 anys, des dels seus inicis 
a Ràdio Barcelona, el 1981, i després a Catalunya 
Ràdio, de la mà de Joaquim M. Puyal, ha retransmès 
més de 800 partits de futbol en català. Quin record 
té d’aquella etapa professional? 


Aquella etapa professional és clau a la meva vida 
perquè jo era molt jove, tenia 20 anys. Imagini’s 
treballar amb un mestre de la comunicació com 
és en Joaquim M. Puyal, molt exigent, amb molta 
voluntat pedagògica i amb un sentit molt clar de 
la seva feina i del seu lloc en els mitjans de comu-
nicació. Un home que, des que ell es va posar a 
transmetre en català, ha fet que gairebé totes les 
emissores que emeten futbol a Catalunya ho facin 
en aquesta llengua. Ell va fer veure que les emis-
sores no perdrien diners si feien la locució en català 
perquè era perfectament competitiva. 


Aquesta etapa va ser una escola professional i 
també una escola de la vida perquè em va permetre 
viatjar per tot Europa i pels països de l’est, tant 
abans com després de la caiguda del mur, amb 
l’experiència que tot això comporta.


> Vostè i Puyal van donar estructura lingüística a 
un esport com és el futbol, les llengües referents 
del qual eren l’anglès i el castellà. Aquesta ha estat, 


sens dubte, una aportació molt important per al 
català als mitjans de comunicació. Amb relació a 
això, com veu la situació de la ràdio en català avui? 
És competitiva? Què li falta encara?


Dels mitjans de comunicació tradicionals, la ràdio és 
el que ha aconseguit una major adaptació i normalit-
zació del català, i tant la ràdio pública com la privada 
catalanes són de qualitat, competitives i rendibles. 
Fins ara, aquest mitjà de comunicació ha estat un 
model en el qual la llengua no suposa cap problema. 
En canvi, a la premsa i la televisió, aquesta norma-
lització els comporta un encariment, cosa que a la 
ràdio, per la seva infraestructura, no passa. 


Una altra cosa, però, és la qualitat del català que es 
fa servir, ja que cada vegada hi ha més persones 
que parlen el català, però pensen en castellà i, per 
tant, no fan servir la sintaxi que correspon i apliquen 
girs que no són propis de la nostra llengua. Per això, 
sovint, ens trobem que la llengua en què el perio-
dista ha construït la notícia sembla una traducció 
del castellà. Això és perquè el pes demogràfic i de 
superioritat dels mitjans en castellà fa que molts 
dels referents informatius continuïn sent castellans. 
Hem passat molt temps corregint castellanismes, 
però ens falta la utilització genuïna del català, les 
expressions, les construccions...


> Suposem que vostè és conscient que el seu pas 
per la ràdio ha marcat un abans i un després en la 
seva carrera professional. Es veu en cor de fer-ne 
una valoració? 


Ja que m’ho pregunta li diré, sense falsa modèstia, 
que crec que el meu equip i jo hem escrit algunes 
ratlles de la història de la ràdio de Catalunya. Per 
la quantitat i per la qualitat. Per l’enorme nivell i 
mitjans de tota mena de competències. Ha estat tan 
meravellós que posa en perill una aspiració que tots 
tenim: que el millor encara estigui per venir. Però 
ja els adverteixo ara que no sóc dels qui viuen del 
passat. Per això he decidit d’anar-me’n als Estats 
Units: perquè el millor encara estigui per venir. Sóc 
periodista i tinc moltes ganes de continuar fent-ne, 
sobre tot si aquest projecte pot representar també 
un extraordinari projecte familiar.


> Ràdio, premsa escrita, televisió... En quin mitjà s’hi 
troba més bé? Què vol dir ser una persona mediàtica?
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> Vostè que ha treballat a ràdio i televisió durant 
molts anys i pot tenir una bona visió de com són 
els mitjans de comunicació per dintre, quines dife-
rències veu entre els nostres i els dels Estats Units.  
Hi podem competir?


Els mitjans nord-americans són bastant més endo-
gàmics que els nostres. Només parlen dels Estats 
Units i gairebé mai no fan referència a la resta del 
món. El seu és un món molt gran i molt ric i s’entén 
que amb ells mateixos ja tinguin prou tema. Aquí 
estem molt més informats del que passa fora. D’altra 
banda, diria que, estèticament, tenen més domini 
de l’escena i són més espectaculars i amb més 
capacitat de connectar amb el públic. No obstant 
això, hi ha una tendència, que aquí també s’està 
donant, i és que els mitjans convencionals, sobretot 
la televisió, estan sota sospita per la relació que 
tenen de connivència amb determinats poders polí-
tics i econòmics. Per això ja comença a haver-hi un 
desplaçament important de la gent que pren deci-
sions cap a la xarxa. En aquests moments hi ha 
un parell de webs que són gairebé imprescindibles 
per saber què passa i pot passar a la vida política 
nord-americana. En els diaris continua havent-hi 
una opinió molt ben escrita i molt ben formulada 
i fonamentada. Els mitjans escrits d’allà vehiculen 
més pensament d’una manera més oberta i més 
clara, de tradició anglosaxona.


> Els joves que ara s’estan format s’hauran de 
preparar per integrar-se en una societat global 
en un procés de canvi i evolució constants. Creu 
que, l’escola, la universitat, el sistema educatiu en 
general, els prepara adequadament per assumir  
i gestionar aquest canvi?


Decididament no. Ens falta rigor, cultura de l’esforç 
i una implicació més gran dels pares.


> Que suggeriria incorporar al currículum educatiu 
que, un cop acabats els estudis, facilités una millor 
integració laboral? Quina és l’assignatura pendent 
del sistema educatiu?


Espavilar la gent, dotar-los d’autonomia intel·lectual 
i volitiva. Formar ciutadans amb sentit comú i capa-
citat de tenir un criteri propi. Gent responsable i treba-
lladora, que entengués que res del que ens envolta 
és gratuït. Gent que estimés, que tingués un pensa-
ment ben estructurat. Gent que, com deia Kennedy, 
no aspirés a tenir responsabilitats iguals a les seves 
forces, sinó forces iguals a les seves responsabilitats. 


> Estem en plena crisi econòmica, financera i de valors. 
En quina mesura aquests últims depenen de l’escola i 
la família? Quina és la missió d’aquestes institucions?


Permetin-me una cita d’Obama, almenys: de res no 
serveix que l’Estat inverteixi molts diners a l’escola 
si al vespre els pares no apaguen el televisor o l’or-
dinador i es posen a fer els deures amb els fills.


> Senyor Bassas: quan era petit, què volia ser de gran?


Doncs... no és un joc de paraules, però jo de petit 
volia ser gran. Adult, vull dir.


punt de trobada, però expressant un punt de vista. 
Quin és aquest punt de vista als mitjans públics 
catalans? Em sembla que és molt clar: han d’explicar 
el món en català als catalans. Tan senzill com això.  
I això vol dir l’adopció d’un punt de vista, m’atreviria 
a dir, nacional. Des d’aquest punt de vista, jo m’he 
sentit molt a gust als mitjans públics.


> Quina notícia li agradaria donar que encara no 
s’ha produït, i quina mai no hagués volgut donar?


El que no ha estat i hauria de ser ja s’ho poden 
imaginar. No hauria volgut donar mai les notícies 
referides a atacs terroristes, singularment els assas-
sinats d’ETA a Catalunya i l’atemptat de març del 
2004 a Madrid.


> Què creu que li representarà personalment  
i professionalment el fet d’anar a Washington i deixar 
un país on tothom el coneix?


En la mateixa pregunta hi ha la resposta: una possi-
bilitat extraordinària de canviar de vida, personal  
i professional. De projectar la mirada d’un veterà 
inexpert: algú que té alguna idea sobre què és això 
de la comunicació, però que no té la mirada cansada 
perquè, per a mi, el meu nou país està per estrenar.


> En el supòsit que entrevistés el president dels 
Estats Units, quina seria la primera pregunta?


Dependria de la conjuntura.
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